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وجود تمایز 3 نوع آب مصرفی برای خانوار
آب سالم و شیرین آبی است که انسان 
برای فعالیت هایش بــه آن نیاز دارد. 
این عامل حیاتی که همه ما انسان ها 
از بدو تولــد از آن مصرف می کنیم و 
شاید تنها ماده حیاتی است که بدون 
هیــچ مکمل و یا مــواد افزودنی و به صورت خالص اســتفاده می کنیم و طعم 
واقعی آن را می چشــیم به طوری که به جرات می توان گفت هشت میلیارد نفر 
هر روز کیفیت آب را می ســنجند و کیفیت آن را درجه بندی می کنند. لذا این 

امر حساسیتهای کیفی شرکتهای تولید کننده آب را بسیار سخت تر می کند.
 به طور کلی آب از سه روش در دسترس مصرف کنندگان قرار می گیرد.

1 – به طور مســتقیم از طبیعت ، رودخانه و چشمه ها ) بدون تصفیه فیزیکی 
و شیمیایی (

2 – شبکه آبرسانی شهری
3 – تولیدات کارخانه های آب معدنی و آشامیدنی

در مــورد 2 آیتم اول که ما حق انتخابی نداریم و همیشــه با کیفیت ثابت در 
دســترس ماست ولی در مورد آیتم ســوم می توانیم با اطلاعات درست، آبی با 

کیفیت بهتر انتخاب و استفاده کنیم .
آب های معدنی منبع سرشــاری از املاح مورد نیاز بدن همانند کلسیم، سدیم، 
پتاســیم، منیزیم می باشد و از مزیتهای آب های معدنی که از چشمه ها معمولا 
استخراج می شوند عدم اســتفاده از تصفیه شیمیایی جهت تغییر میزان املاح 
مضر می باشــد و در آب های معدنی خواص آب دست نمی خورد و ما محصول 
طبیعــی و خالصی همواره داریم که از خواص فایده آنها می توانم به موارد ذیل 

اشاره کنم: 
1 – افزایـش سـلامت استخوان ها  2 – تنظیم چـربی خون  3 – تنظیم فشار 
خون و کاهش بیمـــاری های قلبـی  4 – تسکین و کاهـش آرتروز  5 – مفید 
بــرای جلوگیری از دیابت و میگرن  6 – افزایش هوشــیاری ذهنی و فیزیکی  
7 – کمک به دستگاه گوارش  8 – افزایش درخشندگی و کیفیت پوست و مو 
توصیه من به هموطنان عزیزم مصرف حداقل 3 تا 4 لیتر آب در روز می باشــد 
و حتما قبل از خرید توجه کنند که TPS و یا ســختی آب مطابق توصیه شده 

سازمان بهداشت جهانی، عددی زیر 100 باشد. 
آب آشــامیدنی لوله کشی شهری سرشــار از انواع املاح مضر همانند نیترات و 
نیتریت، کلر، آلومینیوم و آرنیک و دیگر املاح سرطان زایی می باشد که موجب 
بروز بیماریها در بدن می شــود و معمولا سختی آن بالای 200 است و احتمال 
بروز بیماری ســنگ کلیه را نیز افزایش می دهد.  لذا توصیه می کنم در انتخاب 
آب مورد نیاز دقت بیشتری کنیم تا سلامت بدنمان حفظ گردد و صرفا بر اساس 
رنگ و ظاهر خرید نکنیم و حتما مشخصات آب را قبل از خرید بررسی نماییم.
*مدیرعامل شرکت دی دی واتر

شناسایی ۹۰ ابتلای جدید کرونا در کشور 
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شــبانه روز در کشور ۹0 بیمار کووید -1۹ 
شناسایی شدند و متاسفانه 3 نفر نیز به دلیل این بیماری جان خود را از دست 
دادند.به گزارش ایســنا، از روز 1 خردادماه تا روز 2 خردادماه 1402 و بر اساس 
معیارهــای قطعی تشــخیصی، ۹0 بیمار جدید مبتلا به کووید-1۹ در کشــور 
شناسایی و 42 نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید-1۹ در کشور به 
7 میلیون و 611 هزار و 373 نفر رســید. متاسفانه در طول 24 ساعت، 3 نفر از 
بیماران کووید-1۹ در کشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
این بیماری، به 146 هزار و 245 رسید.خوشبختانه تا روز 2 خردادماه 7 میلیون 
و 365 هــزار و 105 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتان ها ترخیص 
شــده اند.211 نفر از بیماران مبتلا به کووید-1۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز 2 خردادماه 56 میلیون و 612 هزار 
و ۹17 آزمایش تشخیص کووید-1۹ در کشور انجام شده است.تا روز 2 خردادماه 
65 میلیون و 218 هزار و 4۹8 نفر دوز اول، 58 میلیون و 614 هزار و 31۹ نفر 
دوز دوم و 31 میلیون و 6۹8 هزار و 48۹ نفر، دوز ســوم و بالاتر واکســن کرونا 
را تزریق کرده اند و مجموع واکســن های تزریق شده در کشور به 155 میلیون و 

531 هزار و 306 دوز رسید.

ورود سامانه بارشی جدید به تهران
بر اســاس اعلام اداره کل هواشناسی اســتان تهران نفوذ سامانه بارشی جدید و 
رگبار و رعد وبرق همچنین وزش باد شدید و خیزش گرد و خاک به ویژه درنیمه 
جنوبی استان پیش بینی می شــود.به گزارش ایسنا، بر اساس آخرین نقشه های 
پیش یابی هواشناسی وضعیت جوی استان تهران طی امروز )3 خرداد( آسمانی 
صاف تا کمی ابری در ساعات بعد از ظهر همراه با افزایش ابر و در ارتفاعات با رگبار 
پراکنده دور از انتظار نیســت.از بعدازظهر پنجشنبه تا روز جمعه )4 و 5 خرداد( 
با نفوذ سامانه بارشــی، آسمانی نیمه ابری گاهی ابری در پاره ای نقاط به ویژه در 
نیمه شــمالی در بعضی ساعات همراه با رگبارو رعدوبرق پیش بینی می شود.طی 
پنج روز آینده در ســاعات بعد از ظهر گاهی وزش باد شــدید و در پاره ای نقاط 
به ویژه نیمه جنوبی استان خیزش گردوخاک مورد انتظار است.آسمان تهران امروز 
)3 خــرداد( صاف و در بعد از ظهر افزایش ابر گاهی وزش باد شــدید و احتمال 
گــرد و خاک با حداقل دمای 24 و حداکثر دمای 33 درجه ســانتیگراد و طی 
پنجشنبه )4 خرداد( نیمه ابری و در بعد از ظهر افزایش ابر گاهی رگبار و رعد و 
برق و وزش باد شــدید با حداقل دمای 24 و حداکثر دمای 34 درجه سانتیگراد 

پیش بینی می شود. 

سازمان جهانی بهداشت:
 برای همه گیری بعدی آماده شوید

تدروس آدهانوم قبریســوس، دبیرکل ســازمان جهانی بهداشــت )WHO( از 
کشــورها خواســت تا اصلاحات لازم برای آماده شدن در برابر همه گیری بعدی 
را انجام دهند.به گزارش ایسنا به نقل از رویترز، قبریسوس هفته ها پس از اعلام 
پایان وضعیت اضطراری جهانی برای همه گیری کووید1۹ اظهار داشــت: اکنون 
زمان پیشــبرد مذاکرات برای پیشــگیری از همه گیری بعدی فرا رسیده است.

دبیرکل ســازمان جهانی بهداشت در یک سخنرانی بزرگ خطاب به کشورهای 
عضو سازمان ملل گفت: ما نمی توانیم این موضوع را کنار بگذاریم.وی همچنین 
افزود: اگر تغییراتی را که باید ایجاد شود، انجام ندهیم، پس چه کسی این کار را 
خواهد کرد؟ و اگر اکنون آنها را انجام ندهیم، پس چه زمانی مناسب است؟مجمع 
سالانه و 10 روزه جهانی بهداشت در ژنو که مصادف با هفتاد و ششمین سالگرد 
تاسیس سازمان جهانی بهداشت است، قرار است به چالش های جهانی بهداشت 
از جمله همه گیری های آینده، ریشه کن کردن فلج اطفال و ... بپردازد.1۹4 کشور 
عضو سازمان جهانی بهداشت اکنون در حال تهیه پیش نویس یک معاهده مرتبط 
با همه گیری هستند که برای تصویب در مجمع آتی آماده است.تدروس در این 
باره اظهار کرد: تعهد این نســل )به یک توافق درباره همه گیری( مهم است، زیرا 
این نســل تجربه کرده است که یک ویروس کوچک چقدر می تواند وحشتناک 
باشد.ســازمان جهانی بهداشت در تاریخ جمعه 5 مه 2023 به طور رسمی پایان 
وضعیت اضطــراری کووید- 1۹ در جهان را اعلام کرد. این ســازمان در ژانویه 
2020، شیوع ویروس کرونا را یک وضعیت اضطراری بهداشت عمومی   و نگرانی 

بین المللی اعلام کرده بود.

بازگشایی مرکزی برای دختران شهر 
همزمان با دهه کرامت در منطقه2

به مناسبت دهه کرامت مرکز تخصصی استارتاپی شهردخت به روی دختران شهر 
خصوصا دختران منطقه2  گشــوده می شود. به گزارش روابط عمومی شهرداری 
منطقه2، اکرم رجاي، معاون اجتماعي و فرهنگي منطقه2 گفت: همزمان با دهه 
کرامــت ، ویژه برنامه هاي متنوع فرهنگي، هنري، آییني  در ۹ محور درســطح 
محلات منطقه2 برگزار می شــود.وی از افتتاح مرکز شهردخت خبردادو گفت: 
همزمان با دهه کرامت مرکز تخصصی استارتاپی شهردخت به روی دختران شهر 
خصوصا دختران منطقه2  گشوده می شود و فرصتی برای  تقویت  مهارت آموزی 
دختران نوجوان و جوان فراهم می شــود. رجای با اشــاره به برپایی  نمایشــگاه 
دســتاوردهای دختران درسرای محلات و مدارس گفت: برگزاری »پویش آینده 
شبیه توســت« درقالب جشن، مسابقه، مولودی خوانی، ورک شاپ های هنری-
کارآفرینی، جشــنواره غذای ســالم و... تبلیغات محیطي، توزیع گل و هدایاي 
فرهنگي در فضاهاي عمومي و جشــن ها، مشــق کرامت با برگزاري مســابقه و 
دلنوشته ونقاشــي بین مدد جویان، همایش و نشســت هاي تخصصي ازجمله 

برنامه هاي میلاد حضرت معصومه)س( بخشی از برنامه های درحال اجرا است.

یادداشت

اخبار کوتاه

معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان نظام پرستاری گلایه کرد

بی سلیقه گی وزارت بهداشت  برای  پرداخت کارانه پرستاران

وزارت آموزش و پرورش تشریح کرد

روند جلوگیری از تخلف در آزمون های نهایی 

معاون وزیر بهداشت مطرح کرد

چگونگی بکارگیری پزشکان در مناطق محروم 

مدیرعامل سازمان انتقال خون

کاهش اهدای خون جوانان نگران کننده است

معاون توســعه مدیریت و منابع سازمان نظام 
پرستاری، نسبت به رفتارهای سلیقه ای وزارت 
بهداشــت در پرداخت کارانه های پرســتاران 
بابت اجرای تعرفه های پرســتاری انتقاد کرد.
حمیدرضا عزیــزی، در گفتگو با مهر، به روند 
پرداخت کارانه های پرســتاری از محل اجرای 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری اشاره 
کرد و گفت: آنچه ما از ســطح دانشــگاه های 
علوم پزشکی سراســر کشور کسب کرده ایم، 
این است که برخی دانشگاه ها فقط یک مرحله 
پرداختــی و بعضی هــا دو مرحلــه پرداختی 
بابت تعرفه های پرســتاری داشــته اند. وی با 
انتقاد از رفتار ســلیقه ای وزارت بهداشــت در 
پرداخت کارانه های مربــوط به تعرفه گذاری، 
افزود: متأسفانه مشــخص نیست مبالغی که 
به حساب پرستاران واریز شده مربوط به چند 
ماه است.به گفته عزیزی، روند پرداختی ها به 
پرستاران در هاله ای از ابهام قرار دارد و در این 
باره وزارت بهداشت باید پاسخگو باشد.معاون 
توسعه مدیریت و منابع سازمان نظام پرستاری 
ادامه داد: برآوردهای ما نشان می دهد که 80 
درصد دانشگاه ها، دو مرحله واریزی داشته اند.
عزیزی در عین حال از عقب افتادن کارانه های 
ســابق خبر داد و گفت: کارانه سابق پرستاران 
که قبل از اجرای قانون تعرفه گذاری هر ماه به 
حساب آنها واریز می شد، بین 7 تا 8 ماه عقب 
افتاده است.وی در واکنش به شائبه انتخاباتی 
بودن انتقادات سازمان نظام پرستاری از وزارت 
بهداشــت، افزود: وزارت بهداشت می داند این 
مدل مطالبه گری ســوخته و باید پاسخگوی 
مطالبات جامعه پرســتاری باشد.عزیزی ادامه 
داد: این قبیل جریان ســازی ها اغلب از داخل 

وزارت بهداشت بیرون می آید.
وی افزود: سازمان نظام پرستاری پیشنهاد داده 
بود به مناســبت روز پرســتار، 8 ماه از کارانه 
پرســتاران با حداقل 3 میلیون تومان برای هر 
پرســتار به حســاب آنها واریز شود که وزارت 
بهداشت این پیشــنهاد را به 3 ماه تقلیل داد.
عزیزی گفت: تمامی نامه ها و مکاتبات، موجود 

اســت. بنابراین، شــائبه انتخاباتی بودن این 
انتقادات که از ســوی وزارت بهداشت مطرح 
می شــود، به هیچ عنوان درســت نیست و ما 

مدافع حقوق پرستاران هستیم.
مهاجرت پرستاران ایرانی شدت یافت

از ســوی دیگر، محمد شریفی مقدم، دبیرکل 
خانه پرســتار کشــور، دربــاره افزایش موج 
مهاجرت پزشکان و پرستاران گفت: مهاجرت 
پزشــکان آمار مشخصی ندارد، اما در خصوص 
پرســتاران صرفا یک کانال برای بررسی وجود 
ندارد. به گزارش انتخاب ما طبق بررســی های 
میدانی به این نتیجه رســیدیم که به شــدت 
شــیب مهاجــرت افزایش پیدا کرده اســت؛ 
یک ســری از پرستاران از ســازمان پرستاری 
گواهی می گیرند که برخی از کشــور هایی که 
مقصدشــان است تخصصشــان را تایید کند 
و حدود ســه هزار نفر از این طریق در ســال 

اینگونه مهاجرت می کنند. کاریابی ها نیز بخش 
دیگری هســتند؛ خود پرستاران نیز می توانند 
کشور مقصد را از طریق مختلف با کمک وکلا 
انتخــاب کنند و مهاجرت کنند. فضایی که ما 
الان می بینیم اکثر پرســتاران دنبال مهاجرت 
هستند.وی با اشــاره به انگیزه های پرستاران 
برای مهاجرت افــزود: دلایل مختلفی در این 
بین مطرح اســت. درآمد، یکی از دلایل مهم 
جذابیت های کشــور های مقصد است؛ در آنجا 
پول های قابل توجهی پرداخت می شــود. ایام 
کرونا بویژه روند مهاجرت را تسریع و تسهیل 
کردنــد، یعنی پرســتار ما کــه می خواهد به 
آلمان برود حتی تاییدیه نظام پرستاری را نیز 
نمی خواهند و صرفا مــدرک را با یک گواهی 
زبان ســطح متوســط قبــول می کنند. یک 
مدت هم آمــوزش می دهند و حقوق پرداخت 
می شــود. البته آلمان از نظر پرستاری در اروپا 

سخت ترین و بدترین کشور است.شریفی ادامه 
داد: اما بــا این وجود در حیــن ورود، ماهانه 
پرســتار 1800 یورو حقــوق دارد که نهایت 
150 یــورو از آن را بــرای خانه کم می کنند. 
امکانات رفاهی اروپا نیز مســلما از ایران بهتر 
اســت و برخورد هایی که با پرستاران در آنجا 
می شــود خیلی بهتر از ایران است.وی تاکید 
کرد: یکی از مواردی که پرســتاران را در ایران 
ناراحت می کند بی عدالتی در برخورد هاست، 
از جملــه در پرداخت ها کــه موجب ناراحتی 
شده است. ناعادلانه ترین نظام پرداخت حقوق 
به پرســتاران در دنیا متعلق به ایران اســت. 
در هیــچ کجای دنیا ممکن نیســت اختلاف 
پنج برابر باشــد مثلا در عربستان یک پزشک 
متخصص 15 هزار ریال می گیرد و پرستار 10 
هزار ریال، اما در کشور ما اختلاف بین پزشک 
و پرستار بســیار زیاد است؛ عملا بیش از صد 

برابر اختلاف است. مثلا در تعرفه پرستاری که 
تعیین کرده اند، برای 24 ســاعت خدمتی که 
یک گروه پرستاری به مریض می دهد پارسال 
۹0 هزار تومان پرداخت  می شــده، امســال 
هم به 120 هزار تومان رســیده است.دبیرکل 
خانه پرستار سپس درباره چالش های حقوقی 
پرســتاران اشــاره کرد: تعرفه گذاری خلاف 
قانون است. برای پزشکان و پرستاران ده هزار 
خدمت تعریف شــده اســت و هر خدمت به 
نسبت خطرات یک امتیازی تعیین شده است. 
این ارزش نیز ســالانه بــرای همه گروه ها بالا 
می رود منتهی برای پرستاران این کار را نکرده 
انــد. مثلا می گویند هر مریضی که روی تخت 
می خوابــد گروه های مختلف بــه آن خدمت 
می دهند، پزشک ویزیت می کند 120 تومان، 
عمل می کند یک میلیون و. اما برای پرســتار 
اینگونه نیســت بلکه کل کار پرستار را در 24 
ساعت 120 هزار تومان تعیین کرده اند. یعنی 
بابــت کل خدماتی که کل گروه پرســتاری 
در 24 ســاعت به مریــض می دهد 120 هزار 
تومان است.من مدیرســاختمان هستم، یک 
نفر که ســواد دانشــگاهی هم نداشــت برای 
تعمیر پکیج های مــا آمد و در طی 20 دقیقه 
هفتصد هزار تومان گرفت منتهی خدماتی که 
همه پرســتار ها به یک مریض می دهند 120 
هزار تومان اســت! اینقدر پرســتاری را خوار 
کرده اند که مســلما پرستار مهاجرت می کند.
شــریفی مقدم در پایان درباره افزایش تمایل 
برای مهاجرت به کشــور های منطقه از سوی 
پرســتاران گفت: عمان از اول یک مقصد مهم 
برای مهاجرت پرستاران بود، البته زیاد حقوق 
نمی دهند، اما نظم و عدالت دارند. من از دهه 
هفتاد خاطرم هســت که پرســتاران به عمان 
مهاجرت می کردند. الان با گشــایش هایی که 
ایجاد شده است مهاجرت پرستاران به کویت و 
امارات نیز بیشتر می شود. پرستاران ما به تمام 
دنیا مهاجرت می کنند و فرقی ندارد. دافعه های 
ایران و جذابیت های مقصد مســلما به رشــد 

مهاجرت کمک می کند.

وزارت آمــوزش و پــرورش با صــدور اطلاعیــه ای روند 
جلوگیــری از تخلف در آزمون های نهایی را تشــریح کرد.
به گزارش ایســنا، در این اطلاعیه آمده اســت: امتحانات 
نهایی سال جاری به دلیل تاثیر آن در سوابق کنکور دارای 
اهمیت زیادی برای دانش آموزان و خانواده های آنان است. 
لذا آموزش و پرورش برای انجام دقیق و بدون خطای این 
آزمون ها برنامه ریزی کرده است. یکی از کارهای مهمی که 
در آزمون های امتحان نهایی باید صورت گیرد، جلوگیری 
از تخلف در آزمون های امتحان نهایی اســت.در ادامه این 
اطلاعیه، روند جلوگیری از تخلف در آزمونهای نهایی شرح 

داده شده است:

1. کنترل و بررســی فیزیکی شــرکت کنندگان به منظور 
ممانعت از حمل اشیاء ممنوعه به محل آزمون.

2. احراز هویت شــرکت کنندگان )کارت ورود به جلسه و 
شناســنامه یا کارت ملی( در آزمون پیش از ورود به محل 

آزمون.
3. با کمک ابزار موبایل  یاب، سیگنال یاب در طول آزمون 
به صورت مداوم سیگنال های آزمون برای یافتن ابزارهای 

رادیویی چک می شود.
4. بــا رصد مــدارم و به موقع از ســوی گروه ســایبری 
تمامی فضای مجازی برای پخش کننده گان سوالات جعلی 
بررسی و متخلفین تا محل انتشار سوال در حوزه شناسایی 

می شوند.
5. در صورت انجام تخلف توســط دانش آموزان با استفاده 
از روش های هوشــمند حین فراینــد تصحیح، این تخلف 

شناسایی می شود.
6. عوامــل اجرایی به طور مداوم بــا ابزارهای الکترونیکی 
و غیرالکترونیکــی برای شناســایی تخلــف آموزش داده 

می شوند.
7. تجهیز حوزه های امتحانی به سیستم های دوربین مدار 
بســته و نظارت از راه دور برای کنترل آزمون و بررســی 

مجدد تصاویر ضبط شده توسط کارشناسان مجرب.
8. شناســایی ســیگنال های مشــکوک در اطراف حوزه  

امتحانی برای تشخیص افراد متخلف.
۹. نظارت بیــرون از حوزه امتحانی توســط دوربین های 

مداربسته.

معــاون درمان وزارت بهداشــت با تاکید بر لــزوم بهبود 
دریافتی و ســایر دغدغه های معیشــتی پزشکان طرحی 
شاغل در مناطق محروم، گفت: امسال که مباحث کاهش 
مالیات برای پزشــکان تمام وقت جغرافیایی مطرح شــد، 
احتمالا کمی اوضاع ماندگاری این پزشــکان بهتر می شود، 
اما باید ســایر سیاســت ها هم به گونه ای باشد که پزشک 
طرحی انگیزه رفتن و ماندگاری در منطقه را داشته باشد.
دکتر سعید کریمی در گفت وگو با ایسنا، در خصوص توزیع 
عادلانه پزشــکان در مناطق مختلف شــهری و روستایی، 
گفت: فقط بخشــی از توزیع پزشک در دست ما است؛ در 
واقع پزشــک متخصص یا عمومی که تــازه فارغ التحصیل 
شده است را باید دو سال به طرح بفرستیم که سیاست ما 

اصلا به کارگیری این دســته از پزشکان در تهران یا مراکز 
استانی نیست و معمولا این پزشــکان را به مراکز محروم 

می فرستیم.
وی افزود: اما وقتی دو ســال طرح تمام شــود دیگر هیچ 
الزام قانونی نداریم که پزشــک را موظف کنیم در منطقه 
محروم خدمت رسانی کند. بر این اساس باید برای ماندگای 
پزشکان در مناطق محروم ایجاد انگیزه کنیم.او تاکید کرد: 
پیشــنهاداتی در این زمینه داشــته ایم اما، پذیرفته نشده 

است؛ البته امسال که مباحث کاهش مالیات برای پزشکان 
تمام وقت جغرافیایی ) پزشــکانی که به صورت تمام وقت 
در مراکز آموزشی_درمانی دولتی دانشگاهی اشتغال داشته 
و حــق انجام فعالیت انتفاعــی درمانی در قالب مطب و یا 
سایر مراکز درمانی در خارج از مراکز دانشگاهی را ندارند(، 
مطرح شــد، احتمالا کمی اوضاع بهتر می شــود ولی باید 
میزان دریافتی و سایر شرایط معیشتی پزشکان در مناطق 
محروم بهتر شود که انگیزه رفتن و ماندگاری داشته باشند.

کریمی در پاسخ به سوال ایسنا درباره اقدام وزارت بهداشت 
برای تمرکز زدایی از تاســیس مطب در مناطق برخوردار 
و بعضــا مناطق برخوردار کلانشــهرها از جمله در مناطق 
خاصــی از تهران، اظهار کــرد: پروانه تاســیس مطب را 
ســازمان نظام پزشــکی صادر می کند و ربطی به وزارت 
بهداشت ندارد اما برای شهر تهران و سایر شهرهای بزرگ 
پزشک می باست امتیازات مشخصی اخذ می شد که پزشک 
بتواند اقدام به تاســیس مطب کند که اخیرا برای تسهیل 
مجوزها، میزان امتیازات اندکی کاهش یافته اســت؛ ولی 
اینکه بگوییم در منطقه خاصی از تهران یا یک شهر بزرگ 
تاسیس مطب ممنوع اســت با قانون تسهیل صدور مجوز 

مطب ها در تضاد است.

به گفته یک روانشــناس بالینی، بســیاری از 
نوجوانان مصــرف ســیگار را از دورهمی های 
دوستانه و بیرون از منزل آغاز می کنند، از این 
رو والدین باید فضای مناســبی را برای گفت و 
گو و همدلی میان خود و نوجوانان ایجاد کنند.
رضا فریــدی در گفت وگــو با ایســنا، درباره 
مولفه های موثــر در اعتیاد نوجوانــان، اظهار 
کرد: بســیاری از نوجوانان، مصرف سیگار را از 
دورهمی های دوســتانه و بیرون از منزل آغاز 
کرده اند.این روانشــناس بالینی معتقد اســت 
که آزادی و ســختگیری بیش از حد نمی تواند 
راهکار مناسبی برای پیشگیری از گرفتار شدن 
فرزنــدان در دام اعتیاد باشــد بلکه نظارت و 

حمایت دائمی تا حدود زیادی می تواند در این 
زمینه موثر باشد.

وی تصریح کرد: به خاطر داشته باشید داشتن 
عزت نفس بالا، مانعــی جدی در برابر مصرف 
سیگار و موادمخدر و روانگردان هاست؛ اعتماد 
به نفــس، مانع از لغزش نوجوانــان در مقابل 
وسوسه دوستان ناباب هنگام دعوت به مصرف 
دخانیات می شــود.فریدی خطاب به والدین با 
طرح این پرسش که برای پیشگیری از اعتیاد 
فرزندان خود تــا به این لحظه چه برنامه هایی 
داشــته اید؟، تصریح کرد: لازم اســت پدران و 
مادران درباره اعتیاد به ســیگار و مواد مخدر و 
خطرات و عواقب آن، آموزش های لازم را کسب 

کرده و متناســب با ســن، شخصیت و ضریب 
هوشــی فرزندان خود، در ایــن مورد صریح و 

بی پرده با آن ها صحبت کنند.
این روانشــناس معتقد است: پس برنامه ریزی 
زندگی باید طوری باشــد که والدین زمانی را 
برای تفریح در کنار فرزندان خود در نظر بگیرند 
تا بتوانند فضای مناسبی را برای همدلی، گفت 
و گو و رشد شخصیت آنها فراهم کنند.وی در 
پایان ســخنان خود خطاب به والدین تصریح 
کرد: وقتی که مشکلات نوجوان در محیط خانه 
و در جمع صمیمی خانواده بدون ترس از تنبیه 
و شماتت مطرح و از طریق راه حل های منطقی 
والدین رفع شود، دیگر نیازی به حضور و دخالت 

دوستان و همسالان نیست. نقش تربیتی خانه و 
خانواده به عنوان محیطی که فرزندان بیشترین 
وقت خــود را در آن می گذرانند تا جایی مهم 

اســت که به جرأت می توان گفت منشأ تمام 
موفقیت ها و شکست ها را باید در شیوه تربیتی 

خانواده ها جستجو کرد.

مدیرعامل ســازمان انتقال خون ایران، با اشاره به افزایش 
ذخایر خون در کشور، نسبت به کاهش اهدای خون جوانان 
ابــراز نگرانی کرد.به گزارش مهر، چهل و هفتمین اجلاس 
مدیران انتقال خون سراســر کشــور، با حضور مدیرعامل 
سازمان و اعضای شورای عالی انتقال خون، رئیس مجمع 
خیرین، نماینده سازمان بازرسی، نماینده دیوان محاسبات 
کشــور و جمعی از مدیران و معاونان و مشاوران ستادی و 

مدیران کل استانی برگزار شد.
در ابتدا، محمدرضا جمالی مدیرعامل سازمان انتقال خون 
ایران، با مروری بر عملکرد سال گذشته و برنامه های سال 
آینده گفت: سال 1401 با وجود همه مشکلات سال خوبی 
بود, انبارهای خالی و کمبود کیت و کیســه که در بهمن 
1400 تحویــل گرفته بودیم و ذخایــر خون که به 3 تا 4 
روز رســیده بود در سال گذشته به میزان مطلوبی افزایش 
یافت.وی تاکید کرد: میانگین توزیع خون به درخواســت 
مراکز درمانی از 85 درصد به 100 درصد رســیده اســت 
و ذخایر خون به متوســط 8 تا 10 روز افزایش پیدا کرده 

اســت.جمالی گفت: هم اکنون 60 درصد کیسه های مورد 
اســتفاده خون فیلتردار اســت و انجمن تالاسمی به خاطر 
تأمین خون مورد نیاز بیماران تالاســمی از وزیر بهداشت 
برای سازمان انتقال خون درخواست تقدیر کرده است.وی 
در مورد برنامه های پیش رو، افزود: انجام تســت NAT و 
آنتی بادی اسکرینینگ بر زمین مانده است که باید اجرایی 

شود.
جمالی ادامه داد: تســت های HLA و سازگاری بافتی که 
در مــورد نمونه های خون بند ناف و مرکز ســپاس انجام 
می گیرد طبق اساســنامه سازمان از وظایف ما است و باید 
از رقم 35 هزار مورد به سطح بسیار بالاتری ارتقا یابد.وی 
با اشاره به اهمیت روزآمدســازی آزمایشگاه انعقاد گفت: 

تأمین کیسه های خون فیلتردار را نیز باید افزایش دهیم.

جمالی، رسیدن به اهدای خون بیش از 26 در هزار نفر را 
از دیگر دستاوردهای سال گذشته دانست و افزود شاخص 
اهدای بانوان 11 درصد در ســال 1401 افزایش یافت اما 

همچنان باید رشد بیشتری را شاهد باشیم.
وی، کاهــش آمار اهــدای خون جوانــان را نگران کننده 
خوانــد و گفت: فرهنگ اهدای خون در میان قشــر جوان 
باید نهادینه شود.جمالی با اشاره به اهمیت بعد اجتماعی 
اهدای خون گفت: اواســط ســال 1401 تشکیل معاونت 
اجتماعی در ســازمان انتقال خون مصوب و اجرایی شــد 
و تاکنــون این معاونت 450 میلیــارد تومان آورده نقدی 
ملکی و تجهیزات داشــته اســت و امیدواریــم این روند 
افزایش یابد.وی همچنین از راه اندازی آزمایشگاه مولکولار 
و توســعه تشخیص گروه های فرعی خون خبر داد و گفت: 

در زمینه های یاد شــده امیدوارم به زودی اتفاقات خوبی 
را شــاهد باشیم.جمالی با اشــاره به چالش نیروی انسانی 
و بودجه گفت با اصلاح بودجه از ســوی مجلس شــورای 
اســلامی امیدواریم پرداخت های خوبی به کارکنان داشته 
باشــیم.وی تاکید کــرد: در اجرای فرمــوده رهبر معظم 
انقــلاب در مورد اهمیت تولید در ســال جاری امیدواریم 
بتوانیم به هدف تولید 250 هزار لیتر پلاســما دست یابیم 
و در این راســتا از ممیزی شرکت های داخلی برای پایش 
اســتانداردهای تولید پلاســما نیز کمــک می گیریم و به 

شرکت های خارجی اکتفا نمی کنیم.
وی با اعلام هدف افزایش 20 درصدی تولید پلاسما گفت: 
سیســتم نوبت دهی نیز باید به نحــوی تغییر کند که در 
توزیع متناســب اهداکنندگان در تمام روزهای سال مؤثر 
واقع شــود.جمالی از ارتقای نرم افزار سازمان انتقال خون 
بــرای ثبت و تحلیل آمار اهدای خون و فرآورده خبر داد و 
گفت: از معاونت اجتماعی انتظار داریم تا پایان سال 1402 

این مهم عملی شود.

رئیس سازمان نهضت ســوادآموزی از تقویت سواد آموزی 
در زیســت بوم جدید خبــرداد و گفت: ســواد آموزی در 
زیست بوم جدید با توجه به راهبردها و راهکارهای حضرت 
امام خمینــی)ره( و رهبر معظم انقلاب اســلامی )مدظله 
العالی( تقویت می شــود.به گزارش ایسنا، علیرضا عبدی در 
همایش تبیین نخستین فراخوان بررسی رهیافت های نوین 
ســوادآموزی در زیســت بوم جدید گفت: جریان فرهنگی 
ســواد آموزی در زیســت بوم جدید با توجه به راهبردها و 
راهکارهــای حضرت امام خمینی)ره( و رهبر معظم انقلاب 
اســلامی )مدظله العالی( تقویت می شــود.وی پیام حضرت 

امام خمینی)ره( در خصوص تشــکیل نهضت سواد آموزی 
را قرائت کرد و یادآور شــد: امام راحل در این پیام به دنبال 
رســاندن کشور به اســتقلال فرهنگی بود و نگاه ایشان به 
ســوادآموزی چشــم اندازی درازمدت بود تا بی سوادی در 
کشور ریشه کن شــود.عبدی با بیان اینکه امام راحل)ره ( 
ریشــه کنی بی سوادی را از بهداشــت و مسکن برای مردم 
مهم تر می دانستند و به همین دلیل دستور بسیج عمومی را 
صادر کردند، تصریح کرد: در قبل از انقلاب 47 درصد افراد 

جامعه باسواد بودند که بیشتر آن ها تحصیلات شان در حدّ 
سیکل بود، اما امروز به برکت انقلاب ۹7 درصد مردم ایران 
باســواد می باشــند و اکثریت آن ها مدارک عالیه را کسب 
کرده اند.عبدی عنوان کرد: نهضت ســواد آموزی به فرمان 
حضرت امام خمینی)ره ( بــه جریانی پویا و مردمی تبدیل 
شــد و امروز باید بر اساس نیازهای اجتماعی حرکت کرده 
و از تکنولوژی روز اســتفاده نماییــم .وی افزود: خواندن و 
نوشتن در مسیر ســواد آموزی بسیار مهم است اما در این 

راه باید برای جهاد علمی اقدام کنیم تا به جریان فرهنگی که 
از منویاّت مقام معظم رهبری )مدظله العالی( اســت دست 
پیدا کنیم.رئیس سازمان نهضت ســواد آموزی تاکید کرد: 
سازمان در زیست بوم جدید برای رسیدن به اهداف خود در 
گام دوم نهضت به همراهی دانشگاهیان نیاز دارد .به گزارش 
مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
گفتنی اســت؛ دراین همایش اعضــای هیئت های علمی، 
اساتید دانشگاه ها، مجموعه های دانش بنیان، استارت آپ ها 
و شتاب دهندگان حوزه سوادآموزی بزرگسالان استان البرز 

حضور داشتند.

پیام فرهمندی *

۹۷ درصد ایرانیان باسوادند 

سخت گیری والدین راهکار جلوگیری از اعتیاد فرزند است؟

دورهمی های دوستانه و مصرف نخستین بار سیگار


